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 تداوم روند کاهش بهای 
سکه و طلا در بازار

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، با اشاره به تداوم روند 
کاهش قیمت ها در بازار سکه و طلای داخلی و تشدید رکود 
حاکم بر این بازار، از کاهش ۴۵۰ هزار تومانی قیمت سکه 
و حدوداً ۳۰ هزار تومانی بهای هر گرم طلای ۱۸ عیار طی 

یک هفته اخیر خبر داد. 
نادر بذرافشان در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر بازار 
سکه و طلای داخلی، اظهار کرد: در هفته ای که گذشت، 
به رغم اینکه اعیاد را در پیش داشتیم اما کاملا بازار در رکود 
بود و این رکودی که از ابتدای سال بر بازار حاکم شد، در 
صنف طلا و جواهر پابرجاست و طی چند هفته اخیر بیشتر 

و تشدید شده است. 
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، اعلام کرد: در مجموع 
از ابتدای هفته تا پایان آن، ۱۳ دلار کاهش اونس جهانی طلا 
را داشتیم که در حال حاضر ۱۹۰۸ دلار است. در بازارهای 
داخلی نیز نوسانی در بازار ارز وجود نداشت؛ تقاضا نیز در 
بازار به شدت کاهش پیدا کرده و تقریبا سطح معاملات به 
صفر رسیده است؛ بنابراین روند کاهشی قیمت  سکه و طلا 

در بازار دیده شد. 
وی افزود: در آخرین معاملات روز گذشته )پنجشنبه( 
هر قطعه سکه تمام طرح جدید در مجموع با ۴۵۰ هزار 
تومان کاهش قیمت نسبت به ابتدای هفته ۲۸ میلیون و 
۴۰۰ هزار تومان و هر قطعه سکه تمام قدیم با ۱۰۰ هزار 
تومان کاهش بها نسبت به ابتدای هفته، ۲۵ میلیون و ۴۵۰ 
هزار تومان قیمت داشت. نیم سکه با ۳۰۰ هزار تومان 
کاهش به ۱۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و ربع سکه با ۱۵۰ 
هزار تومان کاهش نسبت به ابتدای هفته به ۱۰ میلیون و 
۶۵۰ هزار تومان رسید. سکه های یک گرمی بانک مرکزی 
در این هفته تغییر قیمتی نداشته و در آخرین روز این 
هفته، شش میلیون و ۹۰۰ هزار تومان تعیین قیمت شده 
است.  بذرافشان خاطرنشان کرد: در مجموع در هفته ای 
که گذشت، هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز با ۲۹ هزار تومان 
کاهش قیمت نسبت به ابتدای هفته، روز گذشته هفته 
را با دو میلیون و ۳۴۸ هزار تومان به ازای هر گرم به پایان 
برد. حباب سکه نیز در این هفته کاهش میانگین ۲۵۰ هزار 
تومانی در مجموع هفته داشته است؛ در حال حاضر هر 
قطعه سکه حدود پنج میلیون و ۵۰۰ هزار تومان دارای 

حباب است. 
به گزارش ایسنا، رئیس اتحادیه طلا جواهر تهران تصریح 
کرد: بازار سکه و طلا باتوجه به آنکه عید قربان را پشت سر 
گذاشتیم و عید غدیر را پیش رو داریم، اما شرایط چندان 
مناسبی ندارد و رکود و کاهش تقاضا در حال تشدید است. 
از ابتدای سال شرایط رکود وجود داشته اما طی هفته های 
اخیر، همان طور که اشاره شد، بیشتر شده است؛ امیدواریم 
که در هفته های آینده رونق به این صنعت و بازار بازگردد.  به 
گفته او، در حال حاضر بازار در ثبات نسبی خوبی قرار دارد 
و قیمت ها طی ماه های گذشته به ثبات خود رسیده است؛ 
دیگر افزایش یا کاهش چندان خاصی در بازار بعید است، لذا 
مردم منتظر کاهش یا افزایش خاصی نباشند و باتوجه به 
اینکه دیگر التهاب در بازار وجود ندارد، می توانند چنانچه 
قصد خرید یا فروش سکه یا مصنوعات طلا دارند، معاملات 

خود را به راحتی انجام دهند. 

علت کمیابی و گرانی بلیت هواپیما!

با وجود اقدامات سازمان هواپیمایی کشوری برای 
ساماندهی پروازها در فصل تابستان، به دلیل پیشی گرفتن 
تقاضا به عرضه، بعضا مشاهده می شود که در مسیرهای 

پرتردد، مسافران با کمبود بلیت مواجه هستند. 
با وجود اقدامات سازمان هواپیمایی کشوری برای 
ساماندهی پروازها در فصل تابستان، به دلیل پیشی گرفتن 
تقاضا به عرضه، بعضا مشاهده می شود که در مسیرهای 
پرتردد، مسافران با کمبود بلیت مواجه هستند.  فصل 
تابستان در حالی آغاز شده که در برخی از مسیرهای 
پروازی، بلیتی برای خرید مسافران وجود ندارد؛ البته این 
موضوع داستان هر ساله و با انجام سفرهای تابستانی است؛ 
تقاضا برای بلیت هواپیما زیاد است و عرضه کم.  در این 
خصوص محمد محمدبخش - رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری- درباره علت کمبود بلیت در برخی از مسیرهای 
پرتردد توضیح داد: در حال حاضر در فصل تابستان هستیم 
و حجم پروازهایی که مورد درخواست است، افزایش یافته 
و البته عرضه  ما هم نسبت به سال ها و ماه های قبل نه تنها 
کمتر نشده، بلکه بیشتر هم شده است؛ با وجود این با توجه 
به پروازهای داخلی و خارجی که وجود دارد، درخواست 
مردم چند برابر ظرفیت ماست و تا زمانی که ناوگان به 
ظرفیت مورد نظر نرسد، در این ایام همیشه با کمبود 
مواجه هستیم.  محمدی بخش همچنین اعتقاد دارد که 
نسبت عرضه به تقاضا در ناوگان هوایی، یک به هشت است؛ 
اگرچه او وعده داده که تا پایان سال ۱۴۰۲، افزایش ناوگان 
هوایی کشور تا ۲۵۰ فروند هم افزایش یابد؛ این در حالی 
است که طبق آخرین اظهارات مسئولان صنعت هوایی 
کشور، با وجود نیاز به ۵۵۰ هواپیما، امروز حدود ۱۸۰ فروند 
هواپیمای عملیاتی داریم.  به گزارش ایسنا، پیش از این هم 
حسن خوشخو گفته بود: قیمت بلیت هواپیما خیلی زیاد 
نیست و به همین خاطر تقاضا برای سفر هوایی وجود دارد 
و این موضوع به خصوص در تعطیلات تابستانی مضاعف 
می شود. برنامه  ما این است که بتوانیم به نحوی نیازها را 
پاسخ دهیم؛ البته باید توجه داشته باشیم که در تابستان 
چند برنامه ریزی دیگر از جمله سفرهای حج و اربعین را 

هم خواهیم داشت که به حجم تقاضای ما اضافه می کند. 

اخبار

 فرمول جدید وزارت راه 
برای ساخت مسکن 

در حالی رئیس انجمن انبوه سازان از موافقت 
وزارت راه با قیمت ۱۰ میلیون تومانی ساخت 
نهضت ملی مسکن خبر داده بود که سرپرست 
بانک مسکن گفت: قیمت جدید ساخت حدود 

۶.۵ میلیون تومان است.
علی عسکری با یادآوری اینکه در نهضت 
ملی مسکن به دلیل قیمت تمام شده، قراردادها 
و مناقصات مربوطه با کُندی پیش می رفت، 
یادآور شد: برای حل این مشکل وزارت راه و 
شهرسازی به فرمول بندی جدیدی رسیده و 

گویا آن را ابلاغ کرده است.
وی ادامه داد: با این فرمول، تحرک جدیدی 
در قراردادها ایجاد می شود و پیمانکاران را به 

انجام کار جدید ترغیب می کند.
سرپرست بانک مسکن در خصوص جزئیات 
فرمول جدید گفت: قرار شده وزارت راه و 
شهرسازی جزئیات را ابلاغ کند که بر اساس 
آن قیمت ساخت ۴.۵ میلیون تومانی ساخت 

واحدهای نهضت ملی مسکن افزایش می یابد.
عسکری تصریح کرد: واقعیت این است که 
نمی توان با ۴.۵ میلیون تومان واحدها را ساخت 
و در فرمول جدید قیمت ساخت بیش از ۶.۵ 

میلیون تومان خواهد شد.
وی با بیان اینکه قراردادهای نهضت ملی 
مسکن با قیمت تقریبا ۴.۵ میلیون تومان 
امضا شده است، اضافه کرد:  با افزایش قیمت، 
قراردادهای قبلی مشمول دریافت تعدیل 
می شوند. وقتی قراردادها با مبلغ ۶.۵ میلیون 
فهرست بها  مطابق  می شود،  امضا  تومانی 
تعدیل های سالانه اعلام شده از سوی سازمان 
برنامه و بودجه را پیمانکاران دریافت می کنند.

به گزارش تسنیم، رئیس انجمن انبوه سازان 
استان تهران ۱7 خرداد ماه امسال از موافقت 
وزارت راه و شهرسازی با قیمت ۱۰ میلیونی 
ساخت نهضت ملی مسکن خبر داده و گفته 
بود: قیمت مقطوع مشکلاتی را برای سازندگان 
به وجود آورده بود. در نهضت ملی مسکن نیز 
وزارت راه و شهرسازی بر انجام ساخت وساز با 

قیمت مقطوع تأکید دارد.

   ثبت سفارش واردات چای آزاد نشده 
است

مدیرعامل انجمن چای ایران گفت: با وجود 
وعده داده شده امکان ثبت سفارش واردات 
چای بعد از گذشت 7 ماه وجود ندارد و چند 
صد شرکت با چند هزار نفر پرسنل در معرض 
تعطیلی قرار گرفته اند.احمدرضا بخشی اظهار 
داشت: از تیرماه سال گذشته برای ثبت سفارش 
و تخصیص ارز چای با مشکل مواجه هستیم زیرا 
یک شرکت خاص به اندازه مصرف ۲.۵ سال 
کشور ثبت سفارش انجام داد. وی افزود: با توجه 
به رانت به وجود آمده، این شرکت حتی ارز 
نیز دریافت کرد، بنابراین بانک مرکزی اکنون 
اعلام می کند که دیگر ارزی جدید به واردات 
چای اختصاص نمی دهد زیرا در سال گذشته 
به اندازه نیاز سه سال کشور تنها به آن شرکت 
ارز اختصاص داده است.  مدیرعامل انجمن 
تخصصی محصول چای دمنوش و فرآورده های 
گیاهی ایران ادامه داد: چند صد شرکت دیگر 
حوزه چای کشور به دلیل عدم ثبت سفارش 
جدید نمی توانند فعالیتی داشته باشند و به 
سمت تعطیلی رفته اند یا با مشکلات پرداخت 
حقوق و مالیات مواجه شده اند. وی تصریح کرد: 
در صورتی که مشکل تخصیص ارز واردات چای 
رفع نشود چند ده هزار نفر در این صنعت بیکار 
می شوند؛ به همین منظور از قوه محترم قضائیه 
درخواست می شود با سرعت بیشتری نسبت 
به تعیین تکلیف وضعیت این موضوع اقدام و 
با عوامل ایجاد این رانت برخورد کند تا دوباره 

آرامش به صنف چای برگردد. 
بخشی اظهار داشت: عدم تخصیص و تعیین 
نرخ ارز واردات چای به صورت سلسله وار 
مشکلاتی برای واردکنندگان ایجاد کرده است 
و فعالان این بخش حتی نمی توانند برای پر 

کردن فرم اظهار نامه مالیاتی اقدام کنند.
وی اضافه کرد: نرخ ارز اختصاصی به واردات 
چای هنوز مشخص نشده است که این به معنی 
مشخص نبودن نرخ خرید چای به عنوان ماده 
اولیه تولید است؛ بنابراین نمی توان اقدامات 
لازم برای اظهارنامه فصلی مالیاتی را انجام داد.

مدیرعامل انجمن تخصصی محصول چای 
دم نوش و فرآورده های گیاهی ایران ادامه 
داد: عدم تخصیص و مشخص نبودن نوع 
ارز واردات چای مشکلاتی را نیز در بخش 
سامانه جامع انبارها ایجاد کرده و لازم است 
این مشکل در فرصت کوتاهی رفع شود.  وی 
با ریشه یابی رانت ایجاد شده در صنعت چای 
اظهار داشت: در میان فعالان بخش خصوصی 
چای مجموعه هایی وجود دارند که اطلاعات 
غلطی به مسئولان دولتی ارائه کردند و با توجه 
به اعتمادی که دولت به بخش خصوصی داشت، 

منجر به تصمیم گیری های غلط شد.
بخشی اظهار داشت: از مسئولان درخواست 
می شود برای جمع بندی آمار و اطلاعات هر 
صنف، علاوه بر بررسی های سازمانی خود، آمار 
و اطلاعات را از تشکل ها به صورت مکتوب 
دریافت کنند تا در صورتی که بعدها آن آمار زیر 

سؤال رفت بتوانند پاسخگو باشند.
وی ادامه داد: مشکلات آمار در بخش 
کشاورزی حتی در دیدار وزیر اسبق کشاورزی 
با رهبر معظم انقلاب نیز طرح شد و معظم له 
خطاب به وزیر وقت به موضوع متقن نبودن 

آمار اشاره داشتند.

آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: تمدید قرارگیری ایران 
در لیست سیاه FATF در روزهای اخیر و تاکید گروه هفت 
کشور صنعتی مبنی بر تداوم تحریم ایران در حالی انجام شد 
که دولت با اتخاذ سیاست هایی جدید درصدد توسعه روابط 
سیاسی – اقتصادی با کشورهای همسایه است که بارزترین 
آن احیای روابط با عربستان است تا حجم مشکلات اقتصادی 
جاری کشور کاهش یابد، اما به نظر نمی رسد کشورهای منطقه 
برای عادی سازی تجارت خود با ایران، حاضر به نادیده گرفتن 
هشدار گروه هفت کشور صنعتی شوند و بدون پیوستن ایران به 
معاهدات گروه اقدام ویژه مالی به خصوص اف. ای.تی. اف، تجارت 
با آن را به طرز معناداری گسترش دهند زیرا بی توجهی به این 
موضوع، اقتصاد خودشان را در معرض تهدید و تحریم بین المللی 
قرار می دهد این در حالی است که کارشناسان معتقدند ایران 
در حال حاضر در بسیاری از حوزه ها به طورغیررسمی قوانین 
FATF را در در بخش هایی مانند معاملات بانکی یا مبادلات 

تجاری با برخی از کشورها مانند روسیه، چین اجرا می کند . 
    دوگانگی در پذیرش قوانین بین الملل

صباح زنگنه، کارشناس اقتصاد بین الملل در این خصوص 
به »آرمان ملی« گفت: وجود دوگانگی در رفتارهای داخلی و 
خارجی در حوزه های مختلف در کشور به بی ثباتی و مشکلاتی 
در بخش های مختلف انجامیده است از جمله بارزترین این 
رفتار در بحث اجرای مقررات بین المللی می توان به اجرای 
مقررات بین المللی FATF اشاره کرد که با وجود اینکه بسیاری 
از مقررات در نظام بانکی یا در تعاملات اقتصادی با برخی از 
کشورها همچون چین و روسیه در حال اجراست، از امضای این 
مقررات در سازمان های بین المللی خودداری می کنیم و تبعات 
چالش برانگیز آن را به جان می خریم که باعث ایجاد مشکلات 
فراوانی در حوزه های مختلف به ویژه اقتصادی می شود.  او افزود: 
در ضوابط الحاق به پیمان شانگهای قوانین سختگیرانه تری 
نسبت به FATF وجود دارد که ایران با پذیرفتن آن در حال 
فعالیت در مراکز اقتصادی – تجاری است، اما با وجود اینکه 
بسیاری از قوانین FATF را پذیرفته ایم از پذیرش رسمی آن 
سرباز می زنیم در حالی که ضروری است با دوری از مخالفت های 
بدون پشتوانه قوانینی که در حال اجرا در کشور است را به 
صورت رسمی نیز بپذیریم و به پشتوانه مصوبه ای در مجلس از 
میزان مشکلات موجود در کشور بکاهیم و در مسیر تعاملات 

بین المللی و رشد و توسعه اقتصادی گام بیشتری برداریم. 
   سهم بهبود روابط با دیگر کشورها در توسعه 

اقتصادی
این کارشناس درباره تاثیر توسعه روابط بین الملل در 
رشد اقتصادی بدون توجه به قوانین بین المللی گفت: توسعه 

روابط بین المللی و بهبود روابط با کشورهای خارجی به 
ویژه کشورهای همسایه نظیر عربستان اقدامی مطلوب 
تلقی می شود، اما سهم این امر در توسعه روابط اقتصادی در 
کشور شاید در حد ۲۰ تا ۳۰ درصد باشد چرا که همه این 
کشورها با وجود تحریم ها و موانعی مانند FATF حتی از اعزام 
کشتی های تجاری خود به ایران و پهلو گرفتن در بنادر کشور 
واهمه دارند بنابراین نمی توان انتظار بهبود وضعیت اقتصادی 
و رشد و توسعه را در لوای توسعه روابط بین المللی و خارجی با 

کشورهای دیگر داشت. 
زنگنه معتقد است: با وجود حجم مشکلات فراوان حتی با 
وجود رفع موانع مذکور نیز نباید توقع رفع مشکلات و بهبود 
وضعیت اقتصادی داخل کشور را داشته باشیم، چرا که رفع 
مشکلات نیاز به مدیریت و راهکاری اقتصادی به پشتوانه 
تفکرات اساسی و پایدار دارد در حقیقت رشد اقتصادی در 
گرو شناخت مقررات بین المللی و ارائه راهکارهای مناسب در 
ظرف مدت زمان معین و انسجام سازمان های مالی و اداری در 
داخل و خارج از کشور دارد تا چرخ اقتصادی به حرکت درآید. 
این کارشناس ارشد اقتصادی ادامه داد: تغییرات داخلی 
کشور رویکردی دوجانبه است که در سایه بهبود روابط با 
دنیای خارج اعم از کشورهای همسایه یا دیگر کشورهای 
دوردست محقق می شود، روی آوردن به  برنامه هایی مانند 
حذف دلار، استفاده از ابزارهای پولی – مالی دیگر شاید به 
طور موقت هم اکنون موثر باشد اما پایدار نیست و حتی 
بسیاری از سازمان ها که با اندیشه حذف دلار شکل گرفته اند 
نیز در حال حاضر با محوریت دلار درحال فعالیت های تجاری 
– اقتصادی در عرصه های مختلف مشغول هستند و این  طرح 

را به عنوان پتانسیلی در آینده ای دورتر مدنظر قرار داده اند.
   رابطه اقتصادی با عربستان هم نیاز به تصویب 

FATF دارد
وزیران اقتصاد و دارایی و رؤسای بانک های مرکزی گروه 
هفت در بیانیۀ خود، ضمن انتقاد شدید از کرۀ شمالی و روسیه 
در کنار ایران، بر »تقویت جایگاه گروه ویژه اقدام مالی در 
مورد پولشویی )اف. ای.تی. اف( و نهادهای مشابه« تأکید 
کرده و این نهادها را ضامن یکپارچگی و سلامت نظام مالی 
جهان خوانده اند. گروه ویژۀ اقدام مالی نهادِ ناظر بر مبادلات 
بین المللی برای جلوگیری از پولشویی و تأمین مالی تروریسم 
است. از سوی دیگر ایران از سه سال پیش در فهرست سیاه 
این گروه قرار گرفته و به همین جهت تحریم هایی علیه 
تجارت آن با کشورهای دیگر اعمال می شود به همین جهت 
در بیانیه کشورهای آمریکا، بریتانیا، آلمان، فرانسه، ژاپن، 
ایتالیا و کانادا به عنوان اعضای گروه هفت کشور صعنتی جهان 

تأکید شده است که این گروه به مقابله با تلاش ها برای دور 
زدن یا تضعیف تحریم های وضع شده پایبند می ماند. 
   سایه سنگین گروه هفت بر روابط اقتصادی

نگرانی وزیران اقتصاد و دارایی گروه هفت از عدم پیوستن 
ایران به معاهدات گروه ویژه اقدام مالی در حالی صورت گرفته 
است که رابطه ایران با کشورهای عرب منطقه رو به بهبود 
گذاشته است و ظاهرا دولت امیدوار است که بهبود رابطه 
با کشورهای عربِ خاورمیانه به خصوص عربستان سعودی 
و امارات متحده عربی، راه ایران را برای گسترش تجارت با 
این کشورها بگشاید و زمینۀ سرمایه گذاری آنها را در کشور 
فراهم آورد تا از حجم مشکلات جاری اقتصادی کاسته شود. 
از سوی دیگر بیانیه هفت کشور صنعتی در مورد خطر 
مبادلات مالی نشأت گرفته از ایران و تأکید بر ادامه مقابله اش 
با دور زدن یا تضعیف تحریم های وضع شده هشدار به 
کشورهای جنوب حوزه خلیج فارس است که بدون پیوستن 
ایران به معاهدات گروه اقدام ویژۀ مالی، از مبادلات گسترده با 
آن خودداری کنند به همین جهت به نظر نمی رسد کشورهای 
منطقه برای عادی سازی تجارت خود با ایران، حاضر به 
نادیده گرفتن هشدار گروه هفت کشور صنعتی شوند و بدون 
پیوستن ایران به معاهدات گروه اقدام ویژۀ مالی به خصوص 
اف. ای.تی. اف، تجارت با آن را به طرز معناداری گسترش 
دهند زیرا بی توجهی به این موضوع، اقتصاد خودشان را در 
معرض تهدید و تحریم بین المللی قرار می دهد بنابراین، پس 
از بازگشایی رسمی سفارتخانه های ایران و عربستان در ریاض 
و تهران، هرگونه گفت وگوی بین دو کشور برای ارتقای روابط 

اقتصادی به مسأله اف. ای.تی. اف برخورد می کند. 
این درحالی است که سعودی ها در مقابل هرگونه 
درخواستِ طرف ایرانی برای ارتقای روابط اقتصادی، مانعِ 
نپیوستن جمهوری اسلامی به اف. ای.تی. اف را روی میز 
خواهند گذاشت و خواهان توجه ایران به این »مشکل « 
خواهند شد که از این جهت دولت  ناچار است در مورد 
پذیرش یا عدم پذیرش تمام معاهدات گروه اقدام ویژه مالی 
به خصوص اف. ای.تی. اف تصمیم بگیرد بنابراین روشن است 
که تصمیم گیری صریح در این مورد، مشکلاتی برای دولت 
دارد. اگر دولت تحت فشار برخی از افراد و به قصد حفظ 
رضایت آنها، از امضای اف. ای.تی. اف خودداری ورزد، در 
آن صورت، شعار گسترش رابطه با همسایگان و عادی سازی 
روابط با سعودی ها، در همان محدوده تبادل سفیر و بازگشایی 
سفارتخانه ها باقی می ماند و اثری بر بهبود اقتصاد کشور 
نمی گذارد. پذیرش اف. ای.تی. اف نیز به نوبه خود ممکن است 

طیفی از مدافعان  دولت را ناراضی و از آن دور کند. 

   کارشناس اقتصاد بین الملل: تغییرات داخلی 
کشور رویکردی دوجانبه است که در سایه بهبود 
روابط با دنیای خارج اعم از کشورهای همسایه 
یا دیگر کشورهای دوردست محقق می شود، 
بنابراین روی آوردن به  طرح هایی مانند حذف 
دلار، استفاده از ابزارهای پولی و مالی دیگر شاید 

به طور موقت موثر باشد اما پایدار نیست 

یکی از عوامل مهم و تاثیرگذار در راستای 
توسعه یافتگی، تولید و اشتغال پایدار در 
هر کشوری، توجه به بخش صنعت و معدن 
است. امروزه حوزه صنعت و معدن یکی 
از بزرگ ترین بخش های سازنده کشور 
بوده و رسیدن به رشد اقتصادی و تحقق 
سیاست های اقتصاد مقاومتی بدون در نظر 

گرفتن آن امکان پذیر نیست. 
صنعت زغالسنگ جایگاه ویژه ای در 
حوزه صنعت و معدن داشته و یکی از صنایع 
راهبردی در زنجیره تولید فولاد محسوب 
می شود که توسعه اکتشاف و بهره برداری 
از ذخایر زغال سنگ و انجام فرآوری آن در 
سند چشم انداز توسعه کشور و طرح جامع 
فولاد و زغال سنگ برنامه ریزی و لحاظ شده 
است.  حوزه زغال دار طبس با وسعتی افزون 
بر ۳۰ هزار کیلومتر مربع و ذخیره تخمینی 
۶ میلیارد تن و ذخیره اکتشافی ۲. 77 
میلیارد تن زغال سنگ کک شو و حرارتی، 
غنی ترین و بزرگ ترین ناحیه زغالی ایران 
محسوب می شود، به طوری که حدود 7۶ 
درصد ذخایر زغال سنگ قطعی و احتمالی 

کشور در منطقه طبس قرار دارد. 
مجتمع معادن زغال سنگ طبس به 
توسعه  سازمان  ارکان  از  یکی  عنوان 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( و شرکت تهیه و تولید مواد 
دست  در  با  )ایمپاسکو(  ایران  معدنی 
داشتن 7۵ درصد از ذخایر قطعی زغال 
سنگ کک شو و ۴۳ درصد از ذخایر قطعی 
زغالسنگ حرارتی منطقه طبس با هدف 
تامین زغال سنگ مورد نیاز کشور، با ایجاد 
بسترهای سرمایه گذاری، فرصت های شغلی 
و انتقال دانش فنی، تکنولوژی و روش های 

نوین معدنی و صنعتی فعالیت می کند. 

این مجتمع در حال حاضر نظارت ۸ 
پروژه فعال سرمایه گذاری در معادن زغال 
سنگ زیرمجموعه خود را بر عهده دارد که 
بر اساس برنامه تجهیز و توسعه آنها سهم 
عمده ای از نیاز صنایع کشور به زغال سنگ 
خام و کنستانتره را پوشش خواهد داد. 
برآورد سرمایه گذاری پروژه های معدنی این 
مجتمع بالغ بر ۵۸۵ میلیون یورو است که 
منجر به ایجاد اشتغال مستقیم برای بیش 

از ۸ هزار نفر می شود. 
از طرفی در راستای ایجاد بسترهای 
بخش  سرمایه گذاری  برای  مناسب 
خصوصی، برنامه توسعه زیرساخت های 
منطقه زغال سنگ طبس نیز در دستور کار 
این مجتمع قرار دارد که تاکنون پروژه های 
مرتبط با این موضوع به شرح زیر با هزینه ای 
بالغ بر ده هزار میلیارد ریال در حال انجام 

است. 
  احداث اولین و بزرگ ترین پایگاه امداد 
و نجات معادن زغال سنگ کشور در منطقه 

طبس در محدوده معادن پروده با وسعت 
۱۵ هزار متر مربع و برآورد ۸۶۰ میلیارد 
ریال که در تاریخ ۲۸ آذر ۱۴۰۰ عملیات 
اجرایی آن آغاز شد. پیشرفت پروژه تاکنون 
معادل ۶۰ درصد بوده و مطابق برنامه ریزی 
انجام شده در سال جاری تکمیل و به بهره 

برداری خواهد رسید. 
جاده  آسفالت  و  بهسازی  پروژه   
۴ و  دسترسی معادن زغالسنگ پروده 
پروده شرقی به طول ۱۹ کیلومتر با هزینه 
بالغ بر ۲۶۰۰ میلیارد ریال که در تاریخ اول 
آذر ۱۴۰۱ عملیات اجرایی آن آغاز شد. 
پیشرفت این پروژه تاکنون ۲۰ درصد بوده 
و مطابق برنامه ریزی انجام شده در سال 
۱۴۰۳ تکمیل و به بهره برداری خواهد 

رسید. 
 تجهیز چاه ها و احداث خط انتقال آب 
از محل کارگاه های آب منطقه نیستان تا 
منطقه معادن زغال سنگ پروده به طول 
۴۲کیلومتر و احداث مخازن مربوطه با 

برآورد هزینه ۳ هزار و ۲۴۰ میلیارد ریال 
در دستور کار قرار دارد که در حال حاضر 
مطالعات آبشناسی آن انجام شده و مشاور 
پروژه در حال انجام طراحی مرحله اول و 
دوم پروژه به منظور تهیه نقشه های اجرایی 
و اسناد انتخاب پیمانکار است. مطابق برنامه 
ریزی انجام شده این پروژه در سال ۱۴۰۴ به 

بهره برداری خواهد رسید. 
پروده  منطقه  برق  تامین  توسعه   
نتقال ۱۳۲ کیلوولت دو  با احداث خط ا
مداره از پست گلشن تا منطقه پروده و 
احداث پست ها و خطوط داخلی مربوطه 
که مطالعات طرح و تهیه اسناد انتخاب 
پیمانکار با برآورد ۳ هزار و ۶۵۰ میلیارد 
برنامه  اتمام رسیده و مطابق  به  ریال 
ریزی انجام شده در نیمه اول سال ۱۴۰۴ 
به بهره برداری خواهد رسید.  بی گمان 
بی بدیل تلاشگران  کسب موفقیت های 
صنعت و معدن در بخش های دولتی و 
غیردولتی نشانه های آشکار و مصداق بارزی 
از توسعه و پیشرفت چشمگیر فرزندان 
برومند این سرزمین است. امید است بخش 
صنعت و معدن کشور با تکیه بر توان ملی 
و بهره برداری مناسب از فرصت های رشد و 
توسعه با عبور از موانع پیش رو و فائق آمدن 
بر مشکلات بتواند با شکوفایی روزافزون 
خود پایه های اقتدار کشور را تحکیم بخشد. 
اینجانب فرارسیدن روز صنعت و معدن 
را به کلیه معدنکاران و صنعتگران کشور، 
استان خراسان جنوبی و علی الخصوص 
همکاران  تمامی  و  طبس  شهرستان 
ارجمندم در مجتمع معادن زغال سنگ 
از درگاه  تبریک عرض کرده و  طبس 
خداوند بزرگ، برای آنها تندرستی و توفیق 

روزافزون را خواستارم.

معدن مسیر دستیابی به رشد اقتصادی

  حمیدرضا عسکری 
مدیر مجتمع معادن زغال سنگ طبس

 »آرمان ملی« دستاوردهای اقتصادی توسعه روابط با کشورهای همسایه را بررسی می کند؛ 
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